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با برنامه ريزي معاونت محترم پژوهش و فناوري  94به مناسبت هفته پژوهش راس ساعت  4/9/9999درتاريخ 

ر نرم در بستپشتيباني واحد فن آوري اطلاعات دانشکده شريعتي همکاري گروه معماري وسرکارخانم دکترروايي و

وبيناري با عنوان کارگاه از دانشجويان واساتيد وهمکاران  با حضور جمعي    ADOBE CONNECT  رافزا

ند که دايشان بيان نمودرابتدا آموزش آنلاين معماري پايدار با تدريس سرکار خانم مهندس رستمي  برگزارگرديد.

در خصوص معماري پايدار،توسعه پايدار  وساير موارد از اين دست تاکنون بسيار بحث شده ومادر اين وبينار 

برآنيم تااز ديدگاه بالاتري به عنوان کاربرد مفاهيم پاياني واهداف توسعه پايدار در جهت کاهش اتلاف انرژي و 

بحث نماييم.سپس تاريخچه اي از پيدايش معماري آلودگي محيط زيست در معماري باعنوان معماري پايدار 

به باآن پرداخته وپايداررا بيان کردند.ايشان درادامه به بحث تربيت اقليمي وسازگاري انسانها ونيز ساختمانها 

اشاره کردند که گفته است:ساختمانها مانند پرندگان هستندکه در  "ريچارد راجرز"رسخن مهندس ومعمار مشهو

را باشرايط جديد وفق مي دهندوبراساس آن سوخت وسازشان راتنظيم د را پوش  داده وخوخودزمستان پرهاي 

 مي کنند.

 

 

 

 

 



ايجاد تعادل  وسعه پايدار توضيحاتي ارايه نموده وگفتند توسعه پايدار در واقعسپس ايشان در مورد سرچ کلمه ت

تنهايي صحبت نمي شود بلکه منظور  ميان توسعه ومحيط زيست مي باشدوديگردر دنياهيچوقت از توسعه ،به

توسعه پايدار مي باشد.توسعه پايدار درحقيقت ايجاد تعادل ميان توسعه ومحيط زيست مي باشد.بحث ثوسعه 

بانام استراتژي حفظ منابع  ت از منابع طبيعيدرگزارش  سازمان جهاني حفاظ 9991يدار اولين بار  در سال پا

يتي به کاربرد که توسعه نه تنها براي طبيعت مضر نيست بلکه به ياري آن طبيعي اين واژه را براي توصيف وضع

جنبه داشته باشد:پايداري درمنابع طبيعي،پايداري سياسي،پايداري اجتماعي 4پايداري مي تواند  هم مي آيد.

مي آورد وپايداري  اقتصادي.درادامه ايشان خاطرنشان کردند که اگر کسي بخواهد در اين زمينه تحقيقاتي بعمل 

توسعه پايدار (تواند از نشست هاي  جهاني  WSSD که از مهمترين رويدادهاي بين المللي مي باشدو (

که در اين نشست ها توافق هايي در زمينه توسعه پايدار ميان شرکت کنندگان   برگزارميگردد )هرچندسال يکبار

اقتصاد،اجتماع و محيط زيست به فصل ايشان سپس با نشان دادن تصوير سه آيتم انجام مي شود،بهره گيرند.

مشترک اقتصادواجتماع که قسمت منصفانه مي باشد وهمچنين فصل مشترک اجتماع ومحيط زيست  باعنوان 

قابل تحمل و فصل مشترک اقتصاد ومحيط  زيست باعنوان ماندني ودرنهايت فصل مشترک هر سه اين  مولفه ها 

بحث اشاره نمودند.اين  دعنوان  پايداربه اهميت بسبارزيا با  

 

 در خصوص نقش و افتراق اين دو از هم پرداختند.وسپس درادامه مباحث به بحث توسعه پايدار و پايداري توسعه و

طرحهاي بين المللي مباحثي رامطرح نمودند.ايشان در مورد  توسعه وهمچنين  درمورد منشورآتن و مردم درايجاد

خانه بروجرديها توضيح داده واز دانشجويان خواستند که  ومانذگاري بناهايي همچون مسجد آقابزرگ کاشان 

ا از خود بپرسند که راز ماندگاري آنها  چه بوده است؟وعلت ماندگاري آنها اين بوده که بحث همواره اين سوال ر

 توسعه پايدار وپايداري توسعه را رعايت نموده  بودند.



 ايشان درادامه با اشاره به  جنگهاي اعراب واسراييل گفتند 

 

 

 

ساکن هستيم دريکي از اين جنگها تمام  منبع انرژي تمام دنيا در بين النهرين وسرزميني هست که ما در آن

کشورهاي اسلامي وصادرکننده نفت  اعلام کردند که هرکشوري که اسراييل را به رسميت بشناسد مابه او نفت 

طر در گوش غربيها نواخته شدوآنها به فکررفتند که منابع انرژي درحال صادر نخواهيم کرد ودرواقع اولين زنگ خ

مديريت وفکرهاي خوب مهندسان خود ساختمانهايي راطراحي کنند که اصلا به انرژيهاي پايان است وتوانستند با 

تجديد پذير نياز نداشتند وحتي توانستند درآب وهواي بسيار سرد اروپا از انرژي تجديد پذيري مثل خورشيد 

 استفاده کنندودراينجا بود که تحريم باعث شکوفايي وخلاقيت شد.

درجهت جلوگيري از  انسانهامطلوب زندگي براي تامين   يافتن  راهکارهاي جديد اين بين،رسالت معماران در

آسيب رساني به محيط  زيست مي باشد.وايجاد معماري پايدار مي باشد.مهم ترين سرفصلهاي معماري پايدار 

 ناکوتک سبک معماري است که طرحي دراين سبک براي:معماري اکوتک، معماري سبزوتوسعه پايدار مي باشد.

اصل  استواراست که ساختمان جزيي کوچک از طبيعت  پيراموني است و بايدبه عنوان بخشي از اکوسيستم عمل 

کند ودرچرخه حيات قرارگيردمعماري اکوتک طراحي است مردمي ولذا کيفيت فضاهاي داخلي ساختمان ،اهميت 

محيط،کاهش توليدتاثير گذارنده ها  ويژه اي مي يابند.اصول ومباني معماري اکوتک،کاهش اتلاف وپخش انرژي در

 برسلامت انسان واستفاده از مواد قابل بازگشت به چرخه طبيعت ورفع سموم مواد مي باشد.

 معيارهاي معماري بومي وايجادارزشهابراي بافت نوين مي باشد. عماري بومي که نتيجه پذيرش م



گرفت وعنوان شد که  کشوراستراليا درزمينه  استراليا مورد بررسي ومطالعه قرارCH2ذر اذامه بحث ساختمان  

هم نام  2که کاونسيل هاوس CH2موارد معماري پايدار بسيار توانسته کارخودرابه خوبي انجام دهد.ساختمان 

در شهر ملبورن استراليا قراردارد مالکش شهرداري ملبورن و معمارآن شخصي به نام مايک پيرز بوده با کاربري دارد،

 مي مترمربع92592 اندازه به ذرمساحتي طيقه91 باشددر مي2112تا2114 آن ساخت سال تجاري–اداري 

ستاره سبز 2امروزه دراستراليا براي ساختمانها سيستم رتبه بندي به نام ستاره سبز وجوددارددراستراليا .باشد

ي ا واستفاده از روشهابالاترين رتبه است.استفاذه از آبگرمکن هاي خورشيدي ومنابع ذخيره آب باران درساختمانه

توانسته  CH2تهويه  داخل ساختمان بصورت طبيعي ،از نخستين مواردي است که بايد رعايت شود.ساختمان 

به بهره برداري رسيد.فن آوري پايداردرتمام جنبه هاي آن 2112بالاترين رتبه را بگيرد.اين ساختمان در آگوست 

صفيه آبهاي زيرزمين،کاربرد مواد تغييرحالت دهنده طبقه ساختمان رعايت شده است.تاسيسات ت91ودر 

درسرمايش،پنجره هاي خودکاربراي خارج کردن گرما در شب،آفتانگيرهايي که با حرکت خورشيد تغيير جهت مي 

استانداردهاي جديدي به ارمغان CH2وحتي ظروف نگهداري گياهان درنما،همگي نشان از تفکري نودارند.دهند

چگونه يک ساختمان مي تواند استانداردهاي مالي ،اجتماعي وزيست محيطي را باهم  آورده که نشان مي دهد

جداسازي زباله هادرمبدأ لزوم اندازه گيري دماي داخل ،کنترل ميزان مصرف برق در دراين ساختمان رعايت کند.

نکردن محيط طول شبانه روزوتشويق کارمندان به استفاده از دوچرخه ووسايل حمل ونقل عمومي براي آلوده 

از فعاليتهاي عادي بشمارمي آيد.تمام مواد ومصالح  به کاررفته در ساختمان داراي شناسنامه سبز مي زيست 

 باشند.اين ساختمان همانند بوم زيست کره زمين طراحي شده که مجموعه گسترده ايست از اجزاي به هم پيوسته.

درمقايسه باساختماتهاي متداول،بتوانند CH2برآورد شده است که صرفه جويي ناشي از ويژگي زيست محيطي 

باوجود کاهش چشم گير هزينه هاي ناشي از مصرف انرژي سال جبران کند.91هزينه هاي اافي ساخت آن رادر

طر رمندان وجايگزيني آنها بخا،سوداقتصادي اين پروژه بيشتردرافزايش بهره وري نيروي انساني ،کاهش غيبت کا

 دلاربه کارفرمايان ضرر مي رساند. ايجاد محيطي مطبوع وسالم است که سالانه ميليونها



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 درخاتمه اين وبينار سرکارخانم دکترروايي از خانم مهندس رستمي تشکرو قدرداني نمودند.

 

 


